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سرمقاله

تهران – واشنگتن؛ توافق بر سر چه؟ 
ادامه از صفحه یک

از  دیگری  تلقی  اما،  بیرونی  تندروهای 
توافق محدود کنونی دارند. آنان نگران انجام 
است  ممکن  که  هستند  بزرگتری  توافق های 
ابتکار عمل تبلیغاتی – سیاسی را در خدمت 
ایران در جامعه جهانی  پر هیزینه  انزوای  به 
تندروهای  رو،  این  از  کند.  تهدید  دچار 
بیرونی کارزار گسترده ای را در این باره به راه 
رویداد  دو  آستانه  در  کارزار  این  انداخته اند. 
تأسف بار  سالگرد مرگ  می گیرد:  مهم صورت 
ناآرامی های سیاسی  و شروع  امینی«  »مهسا 
 ۲۶( اکتبر   ۱۸ نیز  و  ایران  در  اجتماعی   –
مهرآینده( که موعد انقضای سه بخش اصلی 
ملل  سازمان  امنیت  شورای   ۲۲۳۱ قطعنامه 

متحد در چارچوب توافقنامه برجام است.  
این که مخالفان وموافقان در تفسیر و تحلیل 
توافق اخیر تهران – واشنگتن چه می گویند و 
چه برداشتی از آن دارند، بیرون از چارچوب 
مفهومی این سطور است. خاصه آن که غالب 
نظرات ابراز شده، توجه خود را بر »چگونگی« 
به  کمتر  و  کرده  متمرکز  توافق  این  انجام 
می بخشد،  معنا  را  توافق  این  ماهیت  آنچه 
پرداخته اند. در واقع با وجود ابهام ها در توافق 
کنونی، پرسش اصلی آن بود که دو طرف به 
خود  کار  دستور  در  را  توافقی  »چه«  راستی 
آن  بر  می توان  را  پیامدهایی  و چه  داده  قرار 
متصور بود. این مهم، همانی است که تهران 
پیش روی  فشارهای  همه  رغم  به  واشنگتن   –
خود، ترجیح می دهند همچنان در پشت پرده 
و دور از جنجال های رسانه ای باقی بماند. از 
این رو کشف رمز از این توافق، کاری است که 
در دستور  می بایست  تحلیل گران  و  مفسران 
توافق،  چگونگی  کشف  دهند.  قرار  خود  کار 
حالا امری مربوط به گذشته است و تا همیشه 
آنچه  نوشت.  و  گفت  درباره اش  می توان 
تحلیگران  و  مفسران  وظیفه  است،  پیش رو 

برای پیش بینی رخدادهای آینده خواهد بود. 
پیش بینی ها  و  ایران  داخلی  رخدادهای  اگر 
در این باره را به مفسران و تحلیل گران داخلی 
واگذاریم، ۱۸اکتبر پیش رو به عنوان یک متغیر 
نمی تواند از کانون توجه تحلیل گران سیاست 
همچنان  متغیر  این  باشد.  بیرون  خارجی 
خواهد  مهم  این  بر  را  خود  سنگین  سایه 
»چه«  سر  بر  واشنگتن  و  تهران  که  داشت  
توافق کرده اند؟ آیا این توافق، راهی برای برون 
رفت از چالش هایی خواهد بود که تهران را از 
جایگاه  دوباره  کسب  در  مشکلاتش  بسیاری 
به  کنونی  توافق  آیا  کند؟  خلاص  او  جهانی 
اروپا(  اتحادیه  بروکسل)مقر  هم سویی  ایجاد 
با واشنگتن برای کاهش تنش هایش با تهران 
به  اکتبر  این صورت ۲۶  در  انجامید؟  خواهد 
مثابه نقطه عطف در کاهش تنش ها با تهران 
کنونی  توافق  راستی،  به  چنانچه  می شود 
باره داشته باشد. در  این  ماهیتی راهگشا در 
غیر این صورت، توافق بر سر »چه« همچنان 

پرسش و یک رمز باقی خواهد ماند.  
۱۸ اکتبر )۲۶ مهر۱۴۰۲(  بخشی از تحریم های 
شکننده علیه ایران منقضی می شود. براساس 
سازمان  امنیت  شورای   ۲۲۳۱ قطعنامه 
اجرای  توالی  در  و  تاریخ  این  در  متحد،  ملل 
با  مرتبط  فعالیت های   -۱ برجام؛  توافقنامه 
موشک های بالستیک که برای حمل سلاح های 
رفع ممنوعیت  باشند،  قابل طراحی  هسته ای 
می شود. ۲- ممنوعیت تجارت تسلیحاتی  لغو 
نهاد  و  شخصیت  فرد،   ۲۳ دارایی های   -۳ و 
مرتبط با برنامه هسته ای و موشکی ایران رفع 

انسداد خواهد شد.
تازه ای  گشایش های  تهران  برای  وضع  این 
بلکه  اقتصادی،   – مالی  تقویت  تنها  نه  را در 
توسعه برنامه های دفاعی – نظامی آن فراهم 
خواهد کرد. علاوه براین، تهران نفس تازه ای 
اما  کشید.  خواهد  جهانی  جامعه  فضای  در 
آیا با توجه به اوضاع و شواهد موجود، چنین 
میان   تنش ها  سطح  آیا  است؟  ممکن  امری 
تهران – واشنگتن به اندازه ای کاهش یافته  که 
تأثیر خود را بر چگونگی غروب برجام بگذارد؟  
ممکن است توافق تهران – واشنگتن به آزاد 
بلوکه شده  پول های  از  سازی بخشی کوچک 
ایران از یک سو و آزادی پنج زندانی دو تابعیتی 
صورت،  این  در  باشد.  محدود  دیگر  ازسوی 
نمی توان به تأثیر گذاری این توافق بر آنچه ۱۸ 
اکتبر آبستن آن است، امید گره گشا داشت. 
داشته  گستره ای  دامنه  توافق   این  اگر   ولی 
نوید  را  برجام«  »غروب  بتوان  شاید  باشد، 
غرب،  تنها  نه  با  ایران  روابط  از  تازه ای  طلوع 

بلکه جامعه جهانی دانست. 
هنوز  غربی ها  است؛  کننده  نگران  شواهد 
به عدم تعهد رسمی ایران به پروتکل الحاقی 
هسته ای(  سلاح های  گسترش  منع  ) پیمان 
معترضند. اروپاییان؛ به ویژه بریتانیا و اتحادیه 
اروپا همچنان تهدید به استفاده از مکانیسم 
است  چنین  مکانیسم  این  می کنند   JCPOA
که  یکی از طرف های توافقنامه برجام می تواند 
سوی  از  تعهدات  انجام  و  اجرا  عدم  باره  در 
این  به  و  بوده  معترض  )ایران(  مقابل  طرف 
پایان تحریم ها و محدودیت های  ترتیب مانع 
براین،  علاوه  باشد.  برجام  در  شده  اعلام 
لغو  برای  اروپا  در  جاری  بوروکراسی های 
تحریم ها زمان بر خواهد بود. همچنین تفکیک 
اشخاص  و  موضوعی  شکل  دو  در  تحریم ها 
هسته ای،  بخش های  در  آن  اهداف  لحاظ  با 
اختلافات  زدن  گره  و  تروریسم  بشر،  حقوق 
جاری با نقش تهران در ماهیت جنگ اوکراین، 
موانعی است که ۱۸ اکتبر را از درجه اهمیت 
ویژه برخوردار می کند. هنوز هیچ شاهدی بر 
اختلاف یا دوری واشنگتن از نگاه اروپاییان به 
آنها  دار  دامنه  اختلاف های  و  برجام  موضوع 
با تهران در دست نیست. در واقع هم سویی 
امریکا – اروپا در این باره به قوت خود باقی 
غروب  موعد  در  است  ممکن  بنابراین  است. 
برجام، شاهد اعمال مقررات صادراتی جدید و 
تحمیل فشارهای بیشتر علیه ایران باشیم اگر 
توافق تهران – واشنگتن محدود باشد در همان 

دو موردی که در بالا اشاره شد.  

اخبار

استیضاح وزیر کشور از دستور کار 
خارج می شود

یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
گفت: ان شاءالله به زودی استیضاح وزیر کشور از 

دستور کار مجلس شورای اسلامی خارج می شود.
با ایسنا، در توضیح  احمد نادری در گفت وگو 
آخرین وضعیت استیضاح وزیر کشور گفت: قرار 
بر این شده شنبه هفته آینده جلسه ای با حضور 
و  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  آقای 
باقی مانده نمایندگان متقاضی استیضاح برگزار شود 

تا مشکلات حل و فصل شود.
وی اظهار کرد: بر این اساس روند استیضاح وزیر 
کشور متوقف شده و ان شاءالله به زودی از دستور 

کار مجلس شورای اسلامی خارج می شود.

چرا آیین نامه واردات خودرو اجرا 
نمی شود؟

نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسلامی 
گفت: به ازای هر روز تأخیر در اجرای آئین نامه 
واردات خودرو، خانواده ای عزادار می شود و مافیای 

خودرو جولان می دهد.
در   شفاهی  تذکری  در  سعیدی  الدین  معین 
جلسه علنی دیروز مجلس، خطاب به وزرای جهاد 
کشاورزی و نیرو  از قطع برق در مناطق کشاورزی 

و گرمسیری و تاثیر آن بر محصولات کشاورزان
در کنار مشکلاتی از قبیل تأمین نهاده ها، کود و 

سوخت انتقاد کرد.
به رئیس سازمان  وی در تذکری دیگر خطاب 
امام)ره(،  فرمان  اجرایی  ستاد  مسئولان  شیلات، 
بنیاد برکت و شستا اظهار کرد: تلاش هایی در زمینه 
محرومیت زدایی انجام شده اما آیا اقدامات شما با 

منابع و حجم محرومیت استان نسبتی دارد؟
سعیدی در تذکری خطاب به وزیر صمت، بیان 
کرد: چرا آیین نامه واردات خودرو اجرایی نمی شود. 
به ازای هر روز تأخیر خانواده ای عزادار می شود و 

مافیای خودرو جولان می دهد.
وزارت  از  نیز  دارو  کمبود  خصوص  در  وی 

بهداشت انتقاد کرد.
این نماینده مجلس در پایان در تذکری خطاب 
به رئیس جمهور نسبت به فیلترینگ فضای مجازی 
پلتفرم های  در  عین حال حضور مسوولان  در  و 

مختلف انتقاد کرد.

دانشگاه آزاد زیان ده است
شوراهای  و  امورداخلی  کمیسیون  سخنگوی 
مجلس شورای اسلامی گفت: دانشگاه آزاد در حال 
حاضر زیان ده است و باید املاک آن تغییر کابری 

داده شود.
به گزارش ایرنا، ولی الله بیاتی با اشاره به شهریه 
سرمایه  دانشگاه  این  گفت:  آزاد،  دانشگاه  بالای 
از  تحصیلی  هزینه  دریافت  از  که  دارد  کلانی 
خانواده ها حاصل شده بنابراین باید برای حفظ آن 
مدیریت کند.دانشگاه آزاد اسلامی، املاک فراوانی 
دارد باید آنها را تعیین تکلیف کند و شمار کارکنان 
خود را با استفاده از بستر فضای مجازی کاهش 
دهد. بیاتی اظهار کرد: اکنون که آمار دانشجویان 
کاهش یافته، دانشگاه آزاد وضعیت مناسبی ندارد 
و زیان ده است و باید با تغییر کاربری از خسارت 

بیشتر جلوگیری کند.
ساختمان های  از  نگهداری  اینکه  بیان  با  وی 
دانشگاه آزاد اسلامی برای مدیریت این مجموعه 
بسیار هزینه بر استف گفت: باید آموزش تخصصی 
را در دستور کار این دانشگاه قرار گیرد و با انعقاد 
آموزش  سمت  به  صنعتی  واحدهای  با  قرارداد 
کاربردی گام بردارند. افزود: استان مرکزی قطب 
صنایع بزرگ کشور است بنابراین دانشگاه آزاد در 
این استان باید رشته هایی را آموزش دهد که در 
واحدهای صنعتی استان نیاز است. وی در ادامه 
و  کرد  اشاره  اسلامی  آزاد  دانشگاه  بالا  هزینه  به 
گفت: این دانشگاه با هزینه بالا، دانشجو تربیت و 
نیرو علمی آموزش می دهد اما بازار کار کافی برای 

فارغ التحصیلان این مراکز دانشگاهی وجود ندارد.
نماینده مردم تفرش، آشتیان و فراهان در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه سیاست دانشگاه آزاد، 
سیل افراد تحصیل کرده را که هزینه بالایی روی 
اند را وارد بازار  دست خانواده و جامعه گذاشته 
التحصیلان  فارغ  داشت:  اظهار  است،  کرده  کار 
دانشگاه آزاد به دنبال کار اداری و پشت میزنشینی 

هستند و حاضر نیستند هرکاری را بپذیرند.
تحصیل  فرهنگی  و  اجتماعی  جنبه  به  بیاتی، 
دانشجویان در دانشگاه آزاد پرداخت و افزود: از 
بر  خانواده  نظارت  نبود  آزاد،  دانشگاه  اشکالات 
فرزندان دانشجو در سایر شهرها است. دانشگاه 
استان های  در  علمی  مراکزی  تاسیس  با  آزاد 
مختلف، فرزندان را از خانواده جدا کرد و باعث شد 

تا نظارت خانواده از فرزندان برداشته شود.

در  زندانیان  تبادل  توافق  انتخاب،  گزارش  به 
تنها  و  شد  تبدیل  خبری  بمبی  به  اخیر  روز های 
ساعاتی پس از انتشار این خبر بود که پیش بینی ها 
و تحلیل ها متوجه تأثیر این تصمیم بر مذاکرات در 
موضوعاتی دیگر هم شد. تابوی گفت وگوی دوجانبه 
دیپلمات های ایرانی و امریکایی در دولت سیزدهم 
علی  محرمانه  مذاکرات  که  شد  شکسته  زمانی 
باقری و »مگ گورک«، مذاکره کننده آمریکایی در 
»مسقط« دور از چشم رسانه ها و با دستور کاری 
جدید کلید خورد. اتاق های فکر در »واشنگتن« پس 
از یک توقف طولانی و بن بست در مذاکرات و بویژه 
وقتی »رابرت مالی«، مذاکره کننده پیشین آمریکا را 
در تحقق هدف این کشور ناکام یافته بودند، »مک 
کردند.  »عمان«  راهی  تازه  ماموریتی  با  را  گورک« 
مدیریت  داشت؛  مشخصی  هدف  ماموریت  این 
با  برنامه هسته ای و تنش های منطقه ای  همزمان 
ایران که انجام آن ممکن نمی شد مگر اینکه دولت 
آمریکا پلن »C« خود مبنی بر کاهش تنش را به 
دهد.  دیگری  شانس  دیپلماسی  به  و  بگذارد  اجرا 
باقری  با  گفتگو  آغاز  در  واشنگتن  جدید  فرستاده 
بر  علاوه  آمریکا  دولت  اولویت  که  کرد  مشخص 
مساله هسته ای، یافتن راه میانه ای جهت کاهش 
نیرو های  تلاقی  محل  نقاط  در  بحران  دامنه های 
دو کشور در منطقه است و برای یافتن این راهکار 
کنار گذاشتن  مانند  میانبر های دیگری  از  می توان 
گرفت.  بهره  پیشین هم  برجامی  مذاکرات   فرمول 
آنطور که منابع آگاه روایت می کنند، مذاکرات عمان 
بدون انعطاف تهران برای پذیرش خواسته واشنگتن 
امکانی برای اجرا نداشت. چه آنکه به نظر می رسد 
ایران هم پذیرفته که فرمول مذاکراتی »رابرت مالی« 
و جریان وابسته به او برای گنجاندن موضوعات غیر 
هسته ای زیر چتر مذاکرات احیای برجام دیگر کار 
نمی کند و تهران ترجیح می دهد مذاکره را با نسخه ای 
جدید دنبال کند تا از یک سو دولت رئیسی را از زیر 
سایه نام سنگین »برجام« خارج و از طرف دیگر برای 
بن بستی که پیامد های ویرانگرش، اقتصاد کشور را 

زمینگیر کرده چاره جویی کند.
در  مذاکرات  راه  نقشه  که  است  چنین  این 
نقطه  به  آن  محتوای  و  کرده  تغییر  »مسقط« 
برای حرکت به سمت  عزیمت تهران و واشنگتن 
کاهش تنش و مذاکرات »سه مرحله ای« درباره 
توافق  است.  شده  تبدیل  اختلافی  موضوعات 
تبادل زندانی در ازای آزادسازی دلار های مسدود 
شده ایران در دیگر کشور ها از جمله کره جنوبی 
و عراق، نتیجه مذاکرات مرحله اول بود که اجرای 
تا  می دهد  طرفین  به  را  فرصت  این  آن  درست 
کنند.  اعتمادسنجی  مذاکرات،  ادامه  به  نسبت 
بحران  قابلیت  دارای  »موضوعات  درباره  گفتگو 
ای«  هسته  »پرونده  به  پرداختن  و  منطقه«  در 
به ترتیب دستور کار مرحله دوم و سوم مذاکرات 
است که انتظار می رود دو طرف پس از پرداختن 
به آنها، دستاورد های احتمالی را در قالب تفاهمات 

نانوشته به اجرا در آورند. 

سناریوی جدید همکاری ایران و آژانس
از  دیگری  پرده  »مسقط«،  مذاکرات  با  همزمان 
اتفاقات در روند تعامل ایران و آژانس بین المللی 
طبق  ایران  است.  درآمده  نمایش  به  اتمی  انرژی 
 ۳/۶۷ اورانیوم  کیلو   ۳۰۰ می توانست  تنها  برجام 
درصدی را در کشور نگه دارد، اما در سال های اخیر 
و پس از خروج آمریکا از برجام نه تنها حجم ذخایر 
اورانیوم غنی شده ۵ درصدی خود را به بیش از ۳۰۰ 
کیلو افزایش داد که در پی آغاز عملیات غنی سازی 
بدون مرز، حداقل حدود ۱۱۴ کیلوگرم اورانیوم ۶۰ 
درصدی و مقادیر زیادی ۲۰ درصد به ذخایر خود 
افزود. اما بالا گرفتن بحران و احتمال ارجاع پرونده 
سازمان  امنیت  شورای  به  حکام  شورای  از  ایران 
ملل در حالی که گشایش هایی در زمین مذاکرات 
دوجانبه با آمریکا درحال وقوع بود، بر اهمیت یافتن 
راهکار های لازم از سوی ایران برای جلوگیری از تندتر 
به  نهایت  در  و  افزود  حکام  شورای  فضای  شدن 

تصمیماتی انجامید که از یک سو به کاهش سطح 
غنی سازی ۶۰ درصدی انجامید و از سوی دیگر گره 

از اختلاف درباره دو مکان ادعایی آژانس باز کرد. 
در  آژانس  با  ایران  اخیر  همکاری  ترتیب  این  به 
تصمیم به رقیق سازی ذخایر غنی شده ۶۰ درصد 
و اجازه راستی آزمایی به بازرسان اژانس برای نصب 
دستگاه های غناسنج نمودار شد که احتمالا در گزارش 
بعدی »رافائل گروسی«، مدیر کل آژانس در اواخر 
اوت یا اوایل سپتامبر بازتاب خواهد یافت. علاوه بر 
این، ایران و آژانس در دو سال گذشته اصطکاک های 
جدی هم بر سر ۳ مکان ادعایی »شیان«، »ورامین« 
اند  داشته  آباده(  )سایت  »مریوان«  و  )تورقوزآباد( 
که آژانس سال گذشته با صدور چندین قطعنامه 
این  در شورای حکام نسبت به عدم حل و فصل 
موضوعات واکنش نشان داده و تهران را به تلافی 
گذشته  خردادماه  اما  بود.  واداشته  بیشتر  جویی 
پرونده »آباده« بسته شد و شنیده ها از همکاری ایران 

با آژانس درباره دو مکان باقیمانده در هفته های اخیر 
خبر می دهند. بی تردید بسته شدن پرونده اختلاف 
بر سر این دو مکان، یکی از عوامل دارای قابلیت 
تنش در زمین بازی با غرب را کنار می زند و ضربان 
مذاکرات دوجانبه تهران و واشنگتن را تندتر خواهد 
کرد.  این خبر ها در کنار یکدیگر نشان می دهد ایران 
و آمریکا توانسته اند تحت تاثیر ملاحظات داخلی 
خود و بواسطه تغییراتی در رویکرد ها پشتوانه ای قابل 
اتکا در مذاکره بسازند و در حد قابل توجهی بر ترمیم 
روند جاری تأثیر بگذارند. در غیر این صورت، ادامه 
روند جاری یعنی تشدید تحریم ها و سختگیری ها در 
حوزه انرژی، روی آوردن غرب به »مکانیسم ماشه« 
و افزوده شدن بر تهدیدات نظامی معنایی جز این 
ندارد که دو کشور را درگیر چیزی کند که عواقب 
سخت و خسارت باری برای آن ها به دنبال دارد و 
می تواند بخش عمده ای از امکانات و ظرفیت ها را به 

خدمت این راه هزینه ساز درآورد.

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به اظهارات رئیس سازمان 
برنامه و بودجه در خصوص ناترازی در تبصره ۱۴ گفت: این که شما 
گفتید در تبصره ۱۴ و در بحث گندم مجلس شورای اسلامی بودجه 
را ناتراز بسته است حرف درستی نیست چراکه مجلس عینا منابع 
پیش بینی شده در تبصره ۱۴ را که از سوی دولت پیشنهاد شده بود 
تصویب کرد و حتی یک ریال در تبصره ۱۴ از سوی مجلس جابه جا 

نشده است.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی و در جریان بررسی گزارش کمیسیون برنامه و بودجه 

پیرامون تحقق احکام تکلیفی منتخب قانون سال ۱۴۰۲ کل کشور 
بیان کرد: اولین توقع ما از سازمان برنامه و بودجه این است که 
مصوبه مجلس شورای اسلامی را که به قانون تبدیل شده اجرایی 

کند.
و  داشت  که  فرازونشیب هایی  از  پس  بودجه  داد:  ادامه  وی 
نگهبان  بین مجلس شورای اسلامی و شورای  رفت وآمدهایی که 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام داشت به تصویب رسید و لذا 
اولویت اول ما اجرای قانون بودجه است. نکته  دیگری که وجود دارد 
این است که در انتهای خردادماه و اوایل تیرماه دستگاه های دولتی 
به دنبال جداول بودجه بودند و می گفتند که جداول بودجه برای 
ما بارگذاری نشده است و ما از کجا باید بدانیم که در چه شرایطی 
هستیم، باید زودتر از این موعد جداول بودجه و توافق نامه ها منتشر 

می شد.
وی در ادامه اظهار کرد: اکنون که در دهه آخر مردادماه هستیم 
در تبصره  ۱۹ و بندهای »د«، »ی« و »ه« موضوعات مهمی پیش 
بینی شده است. به عنوان مثال در بند »ی« این فرصت را فراهم 
کردیم که مدیریت مالی به صورت سامانه در بیاید و دستگاه ها با 
سامانه هوشمند در این حوزه گام بردارند. در صورت تحقق این 
موضوع دیگر شاهد اعداد متفاوت نبودیم و همه در سامانه یکپارچه 

بود.
این  کرد:  تصریح  ادامه  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
موضوعات مشکلات مردم است که نمایندگان از دستگاه های اجرایی 
شنیده و به دنبال رفع آنها هستند. این حرفا که شما ناراحت شدید 
واقعیت هایی است که وجود دارد. البته ما قبول داریم که شما در 

وسط بودجه کار خود را شروع کردید اما مسائل باید دنبال شود.
قالیباف گفت: نمایندگان استان های شمالی در بحث گندم، برنج 
و چای در اینجا مطالبی داشتند هم نسبت به واردات اعتراض دارند 

هم نسبت به خرید اعتراض دارند و هم نسبت به واریز مبالغ.

وی در ادامه اظهار کرد: در موضوع گندم شما به عنوان رئیس 
سازمان برنامه و بودجه گفتید مجلس شورای اسلامی تبصره ۱۴ را 
ناتراز بسته است. من به شما می گویم که دولت در لایحه خود ۶۵۹ 
همت برای تبصره ۱۴ اختصاص داده بود و مجلس شورای اسلامی 
هم همین ۶۵۹ همت را برای شما تصویب کرد بدون این که یک 
ریال در تبصره ۱۴ جابه جا شود حال شما مجلس را محکوم می کنید 
و می گویید مجلس شورای اسلامی تبصره ۱۴ را ناتراز بسته است. 

این درست نیست.
وی ادامه داد: این حق دولت است که برای اصلاح بودجه لایحه 
دهد اما بنده شخصا شما را دعوت کردم و به شما به عنوان یک 
کارشناس گفتم اکنون وقت دادن اصلاحیه نیست، اجازه دهید 
برنامه هفتم تصویب شود. در برنامه تغییراتی ایجاد می شود که 
باید در بودجه اعمال گردد آنگاه اصلاحیه نیز صورت می گیرد. شما 
نیز گفتید پیشنهاد خوبی است اما بار دیگر لایحه ارائه کردید که در 
ماده یک آن از مجلس شورای اسلامی ۱۵ میلیارد یورو خواسته اید که 
در قالب تهاتر به همه سازمان ها هر طور که می خواهید اختصاص 

دهید. آیا مجلس شورای اسلامی می تواند این را تصویب کند؟
قالیباف در ادامه خاطر نشان کرد: اینها موضوعات اساسی است 
و همکاران بنده به این موضوع اعتراض دارند. اگر امروز برخی از 
نمایندگان گلایه دارند به خاطر این است که قانون به درستی اجرا 
نشده است. در تبصره ۱۸ موضوع اشتغال دیده شده است اما تنها 
دو همت منابع به این موضوع مهم اختصاص داده شده است. در 
حوزه تامین دارو مشکلات جدی وجود دارد اما ما مطمئن هستیم که 
اگر این بودجه به درستی اجرا شود می تواند جوابگوی این موضوعات 
اساسی باشد. بحث مربوط به برنج، گندم و دارو که از موضوعات 
معیشتی مردم است و موارد دیده شده در تبصره ۱۴ بودجه باید از 
اولویت های تخصیص منابع باشد. همان میزان که پرداخت حقوق 

برای ما اولویت دارد این موضوعات باید در اولویت قرار گیرد.

پشت پرده توافق موقت میان ایران و آمریکا چیست؟

دیپلماسیسهمرحلهای
 توافق مقدماتی تهران و »واشنگتن« در روز های اخیر که با تبادل ۵ زندانی آمریکایی در ازای آزادسازی ۶ میلیارد دلار مسدودی ایران در کره جنوبی ممکن 
شد، از یک حقیقت و یک ضرورت کلیدی رمزگشایی کرده است؛ اینکه ایران برای تحقق منافع ملی خود چاره ای جز به کار گیری سیاست تنش زدایی و 
بهبود مناسبات ارتباطی با غرب نداشته و برای تغییر دادن زمین بازی دست به کار اقدامات تازه ای شده است؛ اقداماتی که در ماه های های اخیر از یک 
سو در روشن کردن چراغ مذاکرات احیای برجام به جای »وین« در »مسقط« و با شکل تازه ای از یک توافق سه مرحله ای به جریان افتاده و از سوی دیگر 
در خبر هایی آشکار شده که از پشت صحنه همکاری تهران و آژانس بین المللی انرژی اتمی روایت می شود و این سوال را مطرح می کند که واقعیت پنهان 

آنچه درحال رخ دادن است، چیست؟
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گفت وگو درباره 
»موضوعات 

دارای قابلیت 
بحران در 
منطقه« و 

پرداختن به 
»پرونده هسته 
ای« به ترتیب 

دستور کار 
مرحله دوم و 

سوم مذاکرات 
است

سخنگوی دولت گفت: موضوع واردات خودروهای کارکرده بخش حمل ونقل عمومی اکنون 
در دولت جمع بندی شده و آیین نامه واردات این خودروها در دستورکار جلسات آتی دولت 

است.
علی بهادری جهرمی در ابتدای نشست خبری هفتگی با نمایندگان رسانه ها با تسلیت حمله 
تروریستی به حرم شاهچراغ در شیراز، اظهار کرد: بزودی شاهد افتتاح آخرین فاز پارس جنوبی 

یعنی فاز ۱۱ خواهیم بود که بعد از سال ها و به دست و توان نخبگان ایرانی شکل گرفت.
سخنگوی دولت همچنین اعلام کرد: در حوزه بیماری اس ام ای محموله جدیدی از داروی آن 

وارد کشور شد و در مراحل نهایی ترخیص و در اختیار بیماران قرار دادن است. رئیس جمهوری 
برای تأمین  داروی این بیماری که در دنیا هم کم تولید می شود و گرانقیمت است، دستور داده 
بود و این چندمین محموله  دارویی بیماری اس ام ای است که با تلاش هلال احمر وارد کشور 
می شود. بهادری جهرمی همچنین با ارائه گزارشی از آخرین وضعیت شاخص های اقتصادی، 
اظهار کرد: ضریب جینی در سال ۱۴۰۱ به میزان ۰.۲ واحد درصد کاهش یافته است. کاهش 

نرخ رشد نقدینگی از ۴۲.۸ درصد در مهر ۱۴۰۰ به ۲۷.۵ در تیرماه ۱۴۰۲رسیده است.
وی یادآور شد: در حوزه کشاورزی رشد بیش از ۱۰۰ درصدی خرید گندم از کشاورزان داشتیم 
و تولید گندم داخلی از ۴.۵ به بیش از ۹.۵ میلیون تن رسیده است. در حوزه فولاد نیز با تولید 
۳۰ میلیون تن فولاد خام در سال ۱۴۰۱ با رشد بیش از ۷ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه 
بودیم. تولید ۲۲ میلیون تن محصولات فولادی در سال ۱۴۰۱ با رشد بیش از ۱۲ درصدی نسبت 
به سال ۱۴۰۰ مواجه بوده است. در بین ده کشور برتر تولید کننده فولاد جهان قرار داریم. 
وی در پاسخ به پرسشی درباره موضع دولت در مقابل طرح موضوعاتی مثل صادرات نفت 
در برابر دریافت غذا، تصریح کرد: ما کشور بزرگی هستیم و ظرفیت های بیشماری داریم، با 
بیش از صد کشور هم مراودات تجاری و بازرگانی داریم. اساساً طرح موضوعاتی مثل نفت در 
برابر غذا در قبال کشور ما موضوعیت ندارد. عده ای ناراحت شدند اما افتخارات و موفقیت های 
مردم و دولت که دستاوردهای ملی است را نباید سیاسی تحلیل کرد. بهادری جهرمی یادآور 
شد: بازگرداندن همه پول های ملی بدون هیچگونه عقب نشینی از مواضع اصولی دولت یک 
موفقیت است. آیا رکورد تجارت خارجی ۱۱۲ میلیارد دلاری کشور نتیجه نفت در برابر غذاست؟ 
آیا رشد صنعت و ماشین آلات، نفت در برابر غذاست؟ آیا جذب سرمایه گذاری خارجی با رشد 
دو برابری میزان سرمایه گذاری در دوره زمانی دولت سیزدهم نسبت به مدت مشابه قبل از 

آن، نفت در برابر غذا است؟
بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی درباره واردات خودرو، اظهار کرد: دو موضوع در این 
زمینه در دولت مطرح است. یکی واردات خودروهای کارکرده برای بخش حمل ونقل اعم از 
کامیون و اتوبوس و ون و غیره که در حوزه حمل ونقل عمومی استفاده می شوند. این موضوع 
اکنون در دولت جمع بندی شده و در دولت هم در چند جلسه مطرح شده و آیین نامه واردات 

خودروهای حمل ونقل عمومی در دستورکار جلسات آتی دولت است.
دبیر هیئت دولت یادآور شد: موضوع دیگر واردات خودروهای کارکرده به صورت عام است 
که پیشنهاد وزارت صمت در این رابطه در تاریخ ۲۳ خرداد به دفتر دولت واصل شد و در همان 
تاریخ هم به کمیسیون صنعت دفتر دولت ارسال شد که در هر حال بررسی در این کمیسیون 
است. البته متن پیشنهادی اشکالاتی داشت که بین کمیسیون و وزارت صمت رفت و برگشت 

هایی صورت گرفته و امیدواریم به زودی نهایی شود.
سخنگوی دولت درباره پیگیری حقابه هیرمند اظهار کرد: حکومت افغانستان ادعا داشت که 
کم آبی مانع از این شده که حقابه هیرمند را بدهند. پس از تذکر رئیس جمهور بالاخره حکومت 
افغانستان پذیرفت که هیئت فنی ایران به افغانستان سفر کند. برای دریافت حقابه ایران 
وضعیت رودخانه هیرمند و ایستگاه آب سنجی دهراوود توسط هیات فنی اعزامی کشورمان 
بازدید شد و اندازه گیری مشترک از جریان آب در محل ایستگاه»دهراوود« توسط کارشناسان 

دو طرف صورت گرفت و در  خصوص اندازه گیری مجدد در ماه های آتی تفاهم بعمل آمد.
البته حل مشکل کم آبی سیستان را متوقف به مذاکرات  افزود: دولت  بهادری جهرمی 
دیپلماتیک برای حقابه هیرمند نمی کند و از طرق دیگر از جمله اجرای طرح های آبرسانی، 
انتقال آب از دریای عمان و راه اندازی آب شیرین کن ها نیز حل این مشکل را پیگیری می کند.

بهادری جهرمی اعلام کرد
آخرینتصمیمدولتبرایوارداتخودروهایکارکرده
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